

ATTENTION ALL IRA'S

The Governor in Council has announced that effective January 31, 2011, the Gender Equity in Indian Registration Act came into force.

APPLICATION FORMS, INSTRUCTIONS AND INFORMATION ARE AVAILABLE AT:

- ✓ Online: visit the Bill C-3 application forms section of INAC's website <http://www.ainc-inac.gc.ca/br/frms/index-eng.asp>
- ✓ By mail: Call 1-800-567-9604 to request an application package.
- ✓ In person: At any INAC Regional office or call 1-800-567-9604,
- ✓ any Service Canada Centre
- ✓ or call 1-800-O-Canada 1-800-622-6232.

Clients wishing to apply must be given (at a minimum) the following 2 forms:

1. 2011 INDIAN ACT AMENDMENTS - GENDER EQUITY IN INDIAN REGISTRATION ACT APPLICATION FOR REGISTRATION AND SECURE CERTIFICATE OF INDIAN STATUS – Form INTER 83-114E 2011-01-17 7530-20-006-0292
 - a. on the first page halfway down says: Section A INSTRUCTIONS FOR ADULT APPLICANTS (16 YEARS OF AGE OR OLDER)
2. REGISTRATION AND SECURE CERTIFICATE OF INDIAN STATUS (IN-CANADA SCIS) GUARANTOR DECLARATION - Form INTER 83-120E 2011-01-17 7530-20-006-0640

Mailing Instructions:

Clients are to mail all applications, documents, photographs etc THEMSELVES and ONLY to the Winnipeg address shown on the first page of the application form.

For further assistance:

1. Call the INAC Toll free number for further assistance: 1-800-567-9604. The number IS on the application and the staff at that number have been trained to assist clients with these applications.
OR
2. Clients can also go to their nearest SERVICE CANADA office for assistance. They too have recently been trained to assist clients.

NOTE:

Everyone applying for registration under Bill C-3 will at the same time complete an application to receive by mail the IN CANADA version of the new Secure Certificate of Indian Status.



Affaires indiennes
et du Nord Canada

Indian and Northern
Affairs Canada

Sous-ministre adjoint Assistant Deputy Minister

Ottawa, Canada
K1A 0N4

FEB - 2 2011

By Facsimile

To Chief and Council

We are very pleased to provide you with an update regarding our preparation activities in anticipation of registration under the amendment to the *Indian Act* introduced by Bill C-3: *Gender Equity in Indian Registration Act*. Our objective for this initiative is to provide more effective and efficient registration services to eligible First Nations individuals.

As you are aware, Bill C-3 was spurred by a civil lawsuit filed by Sharon McIvor and her son Jacob Grismer in the Court of Appeal for British Columbia. It was ruled on April 6, 2009, that the *Indian Act* discriminated between men and women with respect to registration as an Indian, and therefore violated the equality provision of the *Canadian Charter of Rights and Freedoms*. With the passing of Bill C-3 into law, eligible grandchildren of women who lost status as a result of marrying non-Indian men have become entitled to registration (Indian Status) in accordance with the *Indian Act*.

On December 15, 2010, Bill C-3 *Gender Equity in Indian Registration Act* received Royal Assent, and the amendment to the *Act* will come into effect on January 31, 2011. It is estimated this legislation will result in approximately 45,000 persons becoming newly entitled to registration. Beginning on January 31, 2011 eligible individuals will be able to apply for registration via mail.

Generally speaking, the key criteria to be newly entitled to registration are:

1. Did your grandmother lose her Indian status as a result of marrying a non-Indian?
2. Is one of your parents registered, or entitled to be registered, under sub-section 6(2) of the *Indian Act*?
3. Were you, or one of your siblings, born on or after September 4, 1951?

Eligible Bill C-3 applicants will be offered improved service since applications for registration as an Indian under the *Indian Act* and for the new in-Canada Secure Certificate of Indian Status (status card) will be done in one step. As Indian and Northern Affairs Canada is moving towards fully implementing the Secure Certificate of Indian Status (SCIS), it is more efficient to provide these newly registered Indians with the in-Canada format of the SCIS as their first card and offer it at the time of registration.

.../2

Canada

- 2 -

Both cards, the current Certificate of Indian Status and the new SCIS, provide access to the same benefits and programs within Canada.

You will find in annex details of the application process and the required documentation.

As announced by the Minister in March 2010, upon the passage of the Bill, the broader issues associated with Indian registration, Band membership and citizenship that go beyond the scope of the Bill will be explored through a joint process. The process will provide the AFN and other organizations as well as First Nations and Aboriginal peoples with the opportunity for discussions at the local community, regional and national levels on a diversity of issues related to registration, membership and citizenship. Activities under the exploratory process are expected to take place over a period of one year, ending in December 2011.

In closing, the successful implementation of this initiative requires close collaboration among all stakeholders. Your support is much appreciated as we continue in our efforts to provide more efficient and timely services to all First Nations individuals.

Sincerely,



Élisabeth Châtillon
Resolution and Individual Affairs Sector

Annex

ANNEX

Application Process

A registration form specific to Bill C-3 must be used by applicants when submitting their request for registration. This form also includes a section to apply for the in-Canada SCIS. Indian and Northern Affairs Canada will make the forms available on its website (www.inac-ainc.gc.ca).

Confirmation of registration and issuance of the in-Canada SCIS will occur in two steps; however, applicants are strongly encouraged to provide all of the required documentation with their initial application form in order to receive an in-Canada SCIS as expeditiously as possible.

Applicants are required to send their application by mail directly to a processing unit dedicated to handle Bill C-3 applications. Approximately 4,500 applications, related to the Molvor Case, had been previously received by INAC. These applications had been put on hold have been re-activated on January 31, 2011. Applications that contained all required information and documentation will be processed. Individuals who had sent incomplete applications will be contacted by mail to provide the missing information.

Individuals who have provided all required information and who are deemed to be eligible for registration should receive a decision letter within four to six months, provided that application volumes are within our estimates. The letter of confirmation will provide them with access to benefits and services until their in-Canada SCIS is issued. If, or once, all the required documentation has been provided for the in-Canada format of the SCIS they will receive their certificate within 10 to 12 weeks following that date.

All First Nations Chiefs and Council, and Indian Registry Administrators will be receiving an information package regarding the Bill C-3 registration process. Department officials are currently holding information sessions with all Indian Registry Administrators around the country.

Application Documentation Requirements

- The following documents are required at time of application:
 - **Original** birth certificate listing the names of the applicant's parents (e.g. "Long Form Birth Certificate)
 - **Original Registration and Secure Certificate of Indian Status (SCIS in-Canada) Guarantor Declaration (Form 83-120E)**
 - **Original valid identity document(s) OR photocopy of the applicant's valid identity document(s) certified by their Guarantor**
 - **Photographs – Two (2) passport type photographs signed on the back by the applicant's Guarantor**

- And if applicable: Name Change Documents, Court Orders, or Statutory Declaration Forms



Affaires indiennes
et du Nord Canada

Indian and Northern
Affairs Canada

Sous-ministre adjoint Assistant Deputy Minister

Ottawa, Canada
K1A 0H4

Par télécopieur

FEB - 2 2011

Au chef et au conseil,

Nous sommes très heureux de vous informer des préparatifs en cours en vue des changements à l'inscription aux termes de la *Loi sur les Indiens*, qui découlent de l'adoption de la *Loi sur l'équité entre les sexes relativement à l'inscription au registre des Indiens* (projet de loi C-3). Cette mesure a pour but d'améliorer l'efficacité et l'efficience des services d'inscription offerts aux membres admissibles des Premières nations.

Comme vous le savez, le projet de loi C-3 est né d'une poursuite civile intentée par Sharon McIvor et son fils Jacob Grismer devant la Cour d'appel de la Colombie-Britannique. Le 6 avril 2009, le tribunal a statué que la *Loi sur les Indiens* faisait une distinction entre les hommes et les femmes relativement à l'inscription au Registre des Indiens et enfreignait ainsi la disposition de la *Charte canadienne des droits et libertés* portant sur l'égalité des sexes. Avec l'adoption du projet de loi C-3, les petits-enfants admissibles des femmes qui avaient perdu leur statut d'Indienne en épousant un non-Indien auront le droit d'être inscrits (statut d'Indien) selon la *Loi sur les Indiens*.

Le 15 décembre 2010, la *Loi sur l'équité entre les sexes relativement à l'inscription au registre des Indiens* (projet de loi C-3) a reçu la sanction royale; les changements à la *Loi sur les Indiens* sont en vigueur depuis le 31 janvier 2011. On estime que près de 45 000 personnes deviendront ainsi nouvellement admissibles à l'inscription. À compter du 31 janvier 2011, les personnes admissibles pourront présenter leur demande d'inscription par la poste.

Règle générale, il faut pouvoir répondre par l'affirmative aux questions clés suivantes pour être nouvellement admissible à l'inscription :

1. Votre grand-mère a-t-elle perdu son statut d'Indienne en épousant un non-Indien?
2. Un de vos parents est-il inscrit ou admissible à l'inscription en vertu du paragraphe 6(2) de la *Loi sur les Indiens*?
3. Est-ce que vous, votre frère ou votre sœur, êtes nés le 4 septembre 1951 ou après?

.../2

- 2 -

Les demandeurs admissibles selon le projet de loi C-3 se verront offrir un service amélioré, car le traitement des demandes d'inscription au Registre des Indiens en vertu de la *Loi sur les Indiens* et des demandes de certificat sécurisé de statut indien pour le Canada (CSSI-Canada) se fera en une seule étape. Étant donné qu'Affaires indiennes et du Nord Canada (AINC) s'apprête à parachever la mise en œuvre du CSSI, il s'avère plus pratique pour AINC de délivrer aux Indiens nouvellement inscrits le CSSI-Canada comme première carte, et ce, dès leur inscription. Les deux cartes, soit le certificat de statut d'Indien et le nouveau certificat sécurisé de statut indien, donnent accès aux mêmes avantages et programmes au Canada.

Vous trouverez en annexe les détails sur le processus de demandes d'inscription ainsi que la documentation nécessaire.

Comme l'a annoncé le ministre en mars 2010, lors de l'adoption du projet de loi, on tiendra un processus conjoint pour examiner les questions plus générales dépassant le cadre du projet de loi liées à l'inscription des Indiens, à l'effectif des bandes et à la citoyenneté. Grâce à ce processus, l'Assemblée des Premières Nations et les autres organisations, de même que les membres des Premières nations et des autres groupes autochtones, auront la possibilité de débattre, aux niveaux communautaire, régional et national, de diverses questions liées à l'inscription, à l'appartenance et à la citoyenneté. Les activités découlant du processus exploratoire devraient s'échelonner sur une période d'un an et prendre fin en décembre 2011.

Pour terminer, soulignons que la réussite de ces initiatives repose sur l'étroite collaboration de tous les intervenants. Nous vous savons gré de votre appui et nous espérons continuer d'améliorer l'efficacité et la pertinence des services offerts à tous les membres des Premières nations.

Cordialement vôtre,

Élisabeth Châtillon

Élisabeth Châtillon
Secteur de la résolution et des affaires individuelles

Annexe

ANNEXE

Processus de demandes d'inscription

Les demandeurs doivent utiliser le formulaire d'inscription conçu pour le projet de loi C-3 afin de présenter leur demande d'inscription. Une section de ce formulaire sert aussi à demander le CSSI-Canada. Le formulaire sera disponible sur le site Web d'AINC (www.inac-ainc.gc.ca).

La confirmation de l'inscription et la délivrance du CSSI-Canada se feront toutefois en deux étapes; on encourage vivement les demandeurs à fournir tous les documents requis avec leur formulaire de demande initiale afin de pouvoir recevoir leur CSSI-Canada dans les plus brefs délais.

Les demandeurs doivent faire parvenir leur demande par la poste, directement à un centre de services affecté exclusivement au traitement des demandes liées au projet de loi C-3. Environ 4 500 demandes avaient déjà été reçues par AINC dans la foulée de l'affaire *McIvor*. Ces demandes avaient été mises en attente et ont été réactivées le 31 janvier 2011. Les demandes contenant tous les renseignements nécessaires seront traitées, tandis qu'une lettre sera envoyée aux demandeurs ayant soumis une demande incomplète en vue d'obtenir l'information manquante.

Les personnes qui avaient fourni tous les renseignements nécessaires et qui sont admissibles à l'inscription recevront une lettre de décision dans un délai de quatre à six mois, pourvu que le volume de demandes corresponde aux prévisions. La lettre de confirmation leur donnera accès aux avantages et services en attendant l'émission de leur CSSI-Canada. Les demandeurs recevront leur CSSI dans un délai de dix à douze semaines suivant la réception de tous les documents requis pour le CSSI-Canada.

Tous les chefs et conseils des Premières nations et les administrateurs du Registre des Indiens recevront une trousse d'information sur le processus d'inscription en vertu du projet de loi C-3. Les fonctionnaires du Ministère tiennent actuellement des séances d'information à l'intention de tous les administrateurs du Registre des Indiens au pays.

Documents requis

- Les documents suivants sont exigés au moment de la demande :
 - Un certificat de naissance **original** indiquant le nom des parents du demandeur (p. ex. le « certificat de naissance intégral »)
 - Une déclaration **originale** du répondant pour le *Certificat sécurisé de statut indien (Formulaire 83-120E)*
 - Une ou plusieurs pièces d'identité **originales valides OU photocopie d'une ou plusieurs pièces d'identité valides du demandeur certifiées par son répondant**
 - **Photos – Deux (2) photos de format passeport signées au verso par le répondant du demandeur**

- S'il y a lieu : les documents de changement de nom, les ordonnances de la cour ou les formulaires de déclaration solennelle